
آبان  1403- 18 ربیع الثانی 1446 - 22  اکتبر  2024 - سال بیست  و سوم - شماره  6383  1 3سه شنبه  سیاسی

مازنی:
نگاه میرباقری به مساله آخرالزمانی انحرافی است

اظهارات محمدمهدی میرباقری، پدر معنوی جبهه پایداری درباره  کشته شدن 
»۴۲ هزار نفر در جنگ فلســطین و اســرائیل«، با انتقاداتی زیادی همراه شد. 
آنچنان که محسن غرویان، استاد حوزه علمیه، با اشاره به اندیشه و تفکر افرادی 
که جنگ را تئوریزه می کنند، به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: »اگر این نوع افکار 
انحرافی را به نام خداوند، قرآن و پیامبر در جامعه رواج بدهیم، تئوری پردازی 

توهمی و خیال پردازانه کنیم، جز تشویش افکار عمومی هیچ ثمری ندارد.«
در همین رابطه، احمد مازنی، فعال سیاســی اصلاح طلب و نماینده تهران در 
مجلس دهم نیز با اشــاره به این موضوع در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
بیــان کرد: »من معتقدم همان نگاه انحرافی اســت که چندان تفاوتی با نگاه 
آخرالزمانــی یهود ندارد. آنان در نگاه افراطی خود بر این باورند که دنیا باید پر 
از جنگ شــود، همه کشته شوند و فقط خودشان بمانند. اما این نوع مهدویت 

در دین ما مطرح نیست.«
مشروح گفتگوی احمد مازنی، فعال سیاسی اصلاح طلب را بخوانید؛ 

*******
آقای مازنی! این روزها بحث تئوریزه کردن جنگ دوباره از سوی طیف 
تندروها درحال مطرح شدن است. تحلیل شما از اندیشه و خط فکری 

تندروها و افرادی که نزدیک به آقای میرباقری هستند، چیست؟ 
فارغ از افرادی که شما نام بردید، می خواهم درباره مسائل آخرالزمان و مهدویت 
نکتــه ای را عرض کنم، ما در همــه ادیان و مذاهب، بحث موعود آخرالزمان و 
آخرین حجت خــدا را که قیام کرده و زمین را پر از عدل و داد خواهد کرد را 
داریم. این عقیده در اســلام نیز هم در فرقه ها و مذاهب اهل ســنت و هم در 
مذهب امامیه مطرح است، با این تفاوت که در امامیه، شخصی که حجت خدا 
و امام معصوم اســت، الآن حیات داشــته و در غیبت است، در آخرالزمان قیام 
خواهد کرد. او شــخص شناخته شده ای است، از نسل پیامبر)ص( بوده و امام 
مهدی)عج( فرزند امام حسن عسکری)ع( است.   اما تا جایی که من اطلاع دارم، 
بیشــترین روایاتی که در بین موضوعات مختلف از پیامبر)ص( و ائمه)ع( به ما 
رسیده است، مربوط به بحث مهدویت است. فروانی روایات از نکات قابل توجه و 
حاکی از اهمیت مسئله است. اما فروانی روایات جعلی و اسرائیلیات نیز در میان 
همین روایات است. مسئله آخرالزمان و انتظار ظهور یکی از مسائل مهم است 
که باید در تشخیص روایات صحیح از روایات ناصحیح، تخصص داشته باشیم که 
با توجه به روایات جعلی مطرح شده، بسیار سخت است و مستلزم اجتهاد است. 
از ســوی دیگر، نوع نگاه به این مســئله می تواند آزاد باشد و هرکسی می تواند 
برداشت خودش از انتظار و مهدویت نظری داشته باشد. اما زمانی که قرار باشد 
سرنوشت یک ملت و پیروان یک دین را به یک نظریه ارتباط دهیم، حق نداریم 
قرائت خودمان را به همه تحمیل کنیم. یکی از نظریه هایی که اکنون به بشریت 
تحمیل شده نظریه افراطی آخرالزمانی جریان افراطی صهیونیستی ها است.  که 

می گویند باید شرایط به گونه ای باشد که یهود دنیا را بگیرد.
از سوی دیگر، یک نگاه آخرالزمانی  است که معتقد است همه برنامه های دینی، 
سیاســی، اقتصادی و ... جامعه  ایران و مســلمانان را طوری تنظیم کنیم که 
مسبب ظهور باشیم نه منتظر آن. یعنی کاری کنیم که ظهور امام زمان)عج( را 
سرعت بدهیم. این تفکر همراه با صلح، تعامل و دعوت به خیر نیست. تفکری 
اســت که با جنگ و خون ریزی همراه اســت و نمونه آن را در بیانات یکی از 
آقایان مشاهده کردیم که متاسفانه به مقامات عالی نظام و مخصوصا بنیان گذار 
انقلاب اسلامی نسبت می دهد. این فرد به جای آنکه حرف خودش را بزند، ادعا 

می کند که حرف امام است که مقدمه ظهور را کشتار بیشتر می داند.
یعنی جمله ای که ایشان از امام خمینی)ره( فرمودند، برای ایشان نبوده 

و سندیت ندارد؟ 
اصلا و ابدا. امام ممکن است که در یک موقعیتی بفرماید اگر ما پای ارزشی که 
در میان باشــد، می ارزد برای آن فداکاری کنیم اما در سیره امام خمینی)ره(،  
زمانی که پای صلح و جنگ و روابط با کشورهای همسایه و دنیا مطرح می شود، 
کار را به کارشناسان می سپارد.   امام اساسا معتقد بود که مجلس قانون گذاری، 
می تواند برای مسائل کشور تصمیم گیری کند و اگر نظری داشته باشد، همان 
نظر عرف است که نیازی به مراجعه به رساله عملیه ندارد. امام )ره( زمانی که 
برخی برای جنگ با اسرائیل به سوریه رفتند و قصد داشتند به لبنان بروند، آنان 
را بازگرداند و گفت راه قدس از کربلا می گذرد و این راه صحیحی نیست. نظر 
ایشان این بود که مردم هر منطقه تجهیز شوند و از کشور و آیین خودشان دفاع 
کنند. مانند حزب الله در لبنان و حماس در غزه که از خودشان دفاع می کنند 

و ما نیز تا جایی که بتوانیم به آنان کمک می کنیم. 
امام )ره( هیچگاه درگیر نگاه افراطی نبود. اگر ایشان می خواستند نگاه افراطی 
داشته باشــند باید سازمان های تروریستی که علیه شــاه مبارزه می کردند را 
تایید می کردند. ایشــان یکی از نرم ترین انقلاب هــای تاریخ را رهبری کردند. 
یک جمعیت بزرگ با کمترین تعداد شــهید را به پیروزی رســاند و شاه را از 
طریق منطقی، صدور بیانیه و اعلامیه بیرون کرد. با آگاهی بخشی مردم، رژیم 

شاهنشاهی را ساقط کرد و جمهوری اسلامی را تاسیس کرد.
آقای مازنی! چقدر میــان این نوع نگاه تندی که وجود دارد با انجمن 

حجتیه ارتباط وجود دارد؟ 
هرکسی را به هر چیزی و هر جایی نسبت دادن صحیح نیست. انجمن حجتیه، 
یک موسســه ای با سابقه و تاریخچه مشــخص بود. نمی شود لزوما گفت اینها 
همان انجمن حجتیه هستند. اساس و بنیان انجمن حجتیه این بود که ذهن 
جامعه را از مسائل اصلی دور کرده و به سمت مسائل فرعی منحرف کند و بعد 
می گفت ما بر اســاس روایات باید منتظر بمانیم جهان پر از ظلم شود تا امام 
زمــان ظهور کند. من به صورت قطعی نمی گویــم این تفکری که وجود دارد 
ادامه دهنده همان انجمن حجتیه اســت و نمی توانم به آنان نسبت بدهم اما ما 
رئیس جمهوری داشتیم که از مقامات عالی کشور درخواست بودجه کرده بود 
که بین فرودگاه امام)ره( و جمکران، فرودگاه اختصاصی درســت کنند تا امام 
زمان)عج( هنگام ظهور در ترافیک گیر نکند. این تفکر انحرافی وجود دارد که 
خود را مسبب ظهور می داند نه منتظر ظهور! همان تفکری که در زمان صفویان 
وجود داشت و می گفتند بعد از این شاه امام زمان)عج( ظهور می کند اما نتیجه 
این شــد که تاج پادشاهی را روی سر محمود افغان گذاشتند. در حد شناخت 
خودم، تاکید می کنم این مســئله ربطی به جمهوری اسلامی ندارد. جمهوری 
اسلامی بر اساس اندیشه امام )ره(، قانون اساسی دارد و مکانیزم اداره کشور در 

آن تعریف شده است.
یعنی شما بر این باور هستید که نگاه آنان انحرافی است؟ 

من معتقدم همان نگاه انحرافی است که چندان تفاوتی با نگاه آخرالزمانی یهود 
نــدارد. آنان در نگاه افراطی خود بر این باورند که دنیا باید پر از جنگ شــود، 
همه کشته شوند و فقط خودشان بمانند. اما این نوع مهدویت در دین ما مطرح 
نیست. ما در روایات داریم که در نزدیکی های ظهور، عقل ها کامل شده، مردم 
به سمت حق و عدل می روند و امام زمان)عج( برای مردمی که حق را دریافتند 

و آماده پذیرش حق و عدل هستند ظهور می کند.  
البته امام عصر)عج( همانند پیامبر)ص( که در مقابل موانع هدایت انســان ها 
ایستاد، امام زمان)عج( هم جنگ های دفاعی خواهد داشت. اما کدام عقل سلیم 
می پذیرد که دریایی از خون به راه می افتد تا امام ظهور کند؟  کجای اسلام با 
این نگرش سازگاری دارد؟ من با وجود آنکه با مناظره هایی که به سبک فعلی 
برگزار می شود مخالف هستم اما در هر رسانه مخصوصا رسانه ملی که به صورت 
زنده باشد، با آقای میرباقری و هر شخصی که در این فضا می اندیشد، آمادگی 
گفت وگو دارم و توضیح می دهم که این تفکر انحرافی با اندیشه امام و رهبری، 
قانون اساسی و مهدویت سازگار نیست و قرائت صحیحی از انتظار، مهدویت و 

نظام اسلامی نیست.  
آقای میرباقری در خصوص خالص سازی در دین هم فرمودند، پیش از 
این خالص سازی را در مسائل سیاسی شاهد بودیم اما گویا به مباحث 

دینی هم کشیده شده است. نظر شما در این باره چیست؟ 
این تعبیر، استفاده نادرست از قرآن برای تئوری های خودشان است که سابقه 
 ُ لَ اللهَّ هم دارد. به طور مثال، بر روی آرم ســازمان مجاهدین خلــق آیه »فَضَّ
المُجاهِدینَ عَلیَ القاعِدینَ« نوشته شده اما مبانی آنان التقاطی و آمیخته ای از 
مارکسیســم، قرآن و نهج البلاغه است. اینکه هدف خداوند خالص سازی است 
یِّبِ« انسان های خبیث را از انسان های خوب  و آیه »لیَِمیزَ اللهُ الخَْبیثَ مِنَ الطَّ
جدا کند، امری معنوی است. اینکه بخواهیم جامعه را بر اساس امیال خود اداره 
کرده و هر شخصی را که نمی پسندیم بگوییم خبیث است و باید خارج شود و 
هر که را پسندیدیم، بگوییم وارد شود و با مجموعه رفتارهای مفسده انگیز در 
مباحث اقتصادی و سیاســی آن را حاکم کنیم، درست نیست. خداوند تعیین 
می کند چه کسی خالص یا ناخالص است. اینکه ما فکر کنیم کشور ارث پدری 
مــا اســت و هر که را که مثل ما فکر نکند، باید حذف کــرده و از نان خوردن 
بیندازیم، اشتباه است. این حرف ها، حرف های خوبی نیست و ربطی به خالص 
ســازی در دین که کار خدا و رسول خدا است، ندارد. به نوعی سوءاستفاده از 

آیات الهی و تئوریزه کردن اندیشه های خود به نام خالص سازی است.  

گفتوگو

در نشست شورای عالی قضائی مطرح شد
هشدار اژه ای به بیانیه خوانی

کشورهای حاشیه خلیج فارس
رئیــس قــوه قضائیه گفــت: توصیه می کنیــم که فریب 
وسوسه های برخی از کشــورهای غربی را در مورد جزایر 
سه گانه ایرانی بوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک نخورند 

زیرا در آن صورت بسیار متضرر و خاسر می شوند.
به گــزارش ایلنا بــه نقل از مرکز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاســلام محسنی اژه ای دیروز )دوشنبه( در نشست 
شــورای عالی قوه قضائیه، با اشاره به فعالیت پویش »ایران 
همدل« برای کمــک به مردم فلســطین و لبنان، اظهار 
کرد: پویش مردمی »ایران همــدل« به منظور جمع آوری 
مشارکت های نقدی هموطنان برای کمک به مردم مظلوم 
فلسطین و لبنان ایجاد شده است. رئیس قوه قضائیه با اشاره 
به ادعا های بی اســاس و واهی که هرازچندگاهی در قالب 
بیانیه های سیاســیِ فاقد وجاهت، میان برخی کشور های 
همسایه در حاشیه خلیج فارس و طرف های دیگر، پیرامون 
جزایر ســه گانه بوموســی، تنب بزرگ و تنب کوچک )که 
بخش های لاینفک قلمرو و تمامیت سرزمینی ایران اسلامی 
اســت(، صادر می شــود، گفت: به برخی از همسایگان در 
خلیج فارس توصیه می کنیم که فریب وسوسه های برخی از 
کشور های غربی را در مورد جزایر سه گانه ایرانی را نخورند، 
چرا که در آنصورت بسیار متضرر و خاسر می شوند؛ جزایر 
سه گانه متعلق به ایران اسلامی بوده، هست و خواهد بود و 
چنانچه کشور های مورد اشاره، فریب وسوسه های شیطانی 
غــرب را بخورند و به رویکــردِ درپیش گرفته ادامه دهند، 
بیشترین ضرر را متحمل می شوند. قاضی القضات در ادامه 
با اشــاره به ضرورت صیانت کامل از امنیت روانی جامعه و 
معیشت مردم در شرایط فعلی، تصریح کرد: این روز ها که 
دشمن دندان نشــان می دهد و زبان به تهدید می گشاید 
)کــه به حول و قــوه الهی، دندان و زبــان او برُیده و قطع 
خواهد شد( باید دادستان های ما و سایر مسئولان ذیصلاح 
قضایی در راســتای مقابله با برهم زننــدگان امنیت روانی 
جامعه و کسانی که به نفع دشمن، عملیات روانی طراحی 
می کنند، اقدامات قانونی و مقتضی را انجام دهند؛ همچنین 
در قبال آن دســته از کسانی که برآنند تا از شرایط فعلی 
سوءاســتفاده کنند و در بازار اخلال ایجاد کرده و مسائل 
معیشتی مردم را بیشتر کنند نیز باید برخورد های قانونی و 
مقتضی صورت گیرد. حجت الاسلام محسنی اژه ای با اشاره 
به اهمیت حمایت از فعالان ســالم اقتصادی و کنشگران 
بخش خصوصی جهت کمک به رونق و جهش تولید، اظهار 
کرد: رئیس جمهور در شــرایط فعلی بر حمایت از فعالان 
اقتصادی و کنشگران بخش خصوصی تاکید دارد و از آن ها 
می خواهد که با تمان توان و ظرفیت ها برای خنثی کردن 
تحریم ها و تحقق شعار سال ناظر »جهش تولید با مشارکت 
مردم« به میدان بیایند؛ در همین راســتا، قوه قضائیه نیز 
مجدداً و موکداً اعلام می دارد که از فعالان سالم اقتصادی و 
فعالان بخش خصوصی، حمایت کامل به عمل می آورد و با 
کسانی که چوب لای چرخ این فعالان می گذارند، برخورد 

قاطع و قانونی خواهد داشت.

فیاضی:
اسناد ایران در خصوص مالکیت جزایر 

سه گانه قوی و محکمه پسند است
یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: موضوع ادعای 
مالکیت جزایر ســه گانه اساســی ندارد آنها اسناد قوی در 
خصوص مالکیت جزایر سه گانه ایران ندارند در صورتی که 
اســناد قوی که خود ایران در مالکیت جزایر سه گانه دارد 

کاملًا محکمه پسند است.
عبدالوحیــد فیاضــی در گفت  وگو با ایلنا، دربــاره ادعای 
نخ نمای مالکیت جزایر ســه گانه ایران عنوان کرد: ادعای 
مالکیت جزایر سه گانه ایران ابزاری است که با آن تمامیت 
ارضی ایران را زیر سوال ببرند. اگر دقت کنید همیشه هم 
مسئله مالکیت جزایر سه گانه مطرح نمی شود، هنگامی که 
به نوعی در عرصه بین المللی مواجهاتی صورت می گیرد، یا 
می خواهند زمینه سازی کنند جایی از ایران را تحت الشعاع 
قرار دهند، با مطرح کــردن چنین بحثی افکار عمومی را 
تحــت تاثیر قرار می دهنــد و به خیال خودشــان تلاش 
می کنند بحــران ایجاد کنند، از همین رو یک عده مجددا 

موضوع جزایر سه گانه را مطرح می کنند.

کشوری:
فیلترینگ یک دلالی 

بی جا و به ضرر مردم است
در حالی نماینده تندرو تهــران از طرح جدید مجلس در 
راســتای فیلترینگ خبر می دهد که سخنگوی کمیسیون 
اصل ۹۰ نسبت به فیلترینگ و مافیای فیلترشکن انتقاداتی 

را مطرح می کند.
علی کشــوری، ســخنگوی کمیســیون اصل ۹۰ نیز در 
گفتگو با خبرآنلاین درباره اینکه زمزمه هایی درباره اینکه 
برخــی از نمایندگان نزدیک به جبهــه پایداری به دنباال 
ارائه طرحی در راســتای صیانت از فضای مجازی هستند، 
گفت: بنده نه خودم جزو آن طیف هستم نه اینکه در این 
مورد اطلاعــی دارم. وی در واکنش به اینکه در این مدت 
نتیجه محدودســازی اینترنت و فیلترینگ را دیدیم، چرا 
بازهم نگاه ها به ســمت فیلترینگ است، گفت: نظر بنده 
به عنوان یک نماینده این است که همه جای دنیا یکسری 
محدودیت هایی برای استفاده از فضای مجازی وجود دارد، 
اصلی ترین ســوال بنده این اســت که اگر بخواهیم فضای 
مجازی را محدود و فیلتر کنیم و از آن طرف فیلترشــکن 
بگیریم و به مردم بفروشــیم، یک دلالی و کاسبی بی جا به 

ضرر مردم است.
کشــوری در ادامه اظهار کرد: اگر قرار باشد که این اتفاق 
بیافتد برای همه باید به صورت یکسان باشد و از یک مرجع 
مشخص و قابل پیگیری این اتفاق بیافتد. به عبارت دیگر 
چه معنی دارد کــه از یک طرف ما فیلتر کنیم و از طرف 

دیگر فیلترشکن بفروشیم.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با اشاره به ابعاد امنیتی 
اســتفاده از فیلترشکن خاطرنشــان کرد: خیلی از موارد 
می توانند باگ امنیتی برای ما داشته باشند و در بسیاری از 

مسائل ضعف داریم.
کشــوری دربــاره اینکه بحــث مربوط بــه فیلترینگ و 
فیلترشــکن ها در کمیسیون اصل ۹۰ مطرح شده یا خیر، 
یادآور شد: هنوز در کمیسیون اصل ۹۰ مطرح نشده است 

و اگر مطرح شود حتما اطلاع می دهم.
حمید رســایی از جمله نمایندگان تندرو ضمن تایید این 
خبر که برخــی نمایندگان مجلس به دنبــال ارائه طرح 
صیانت جدید هســتند، خود را رئیــس کمیته این طرح 

معرفی می کند و از اعلام جزئیات آن خودداری می کند.
وی در پاســخ بــه اینکه آیا طــرح مذکــور ادامه همان 
 طــرح صیانت اســت یــا خیــر، افــزود: جزئیــات آن 

را اعلام خواهیم کرد.

عدلیه

مجلس

دبیرکل حزب مردم ســالاری در آیین 
که  آیت الله  مهدوی کنی  نکوداشــت 
در روز یکشــنبه 29 مهرماه 1403 در 
برگزار شد  امام صادق)ع(  دانشــگاه 
ضمن تشکر از برگزارکنندگان مراسم، 
دکتر افتخاری ریاست دانشگاه و بنیاد 
ملی نخبگان همچنین عرض احترام و 
تسلیت دهمین سالگرد ارتحال وی به 
درباره  نکاتی  بیان  به  ایشان،  خانواده 

ایشان پرداخت.
کواکبیان گفت: ابتکار ایشــان در تأسیس 
دانشگاه امام صادق)ع( یک نوع تلفیقی بین 
علوم دانشگاهی و علوم حوزوی بود که این 
واقعا بی نظیر اســت، ما خیلی مراکز داریم 
ولی به این شــکل و با این برنامه و هدفی 
که ایجاد شــد ما واقعــا می توانیم بگوییم 
همان طور که دکتر حداد هم گفتند بسیار 

بی نظیر و نمونه بود.
ایشــان بدون اتکا به بودجه هــای دولتی 
این کار را کــرد، الان بعضی مراکز بودجه 
می گیرند اما ایشــان این کار را بدون دولت 

و حتی استفاده از اموال موقوفه انجام داد.
نکتــه بعدی اینکه ایشــان جنبــه پدری 
داشــتند، همان طور که مطرح شــد برای 
همه افراد اینطــور بودند و حتی در جامعه 
روحانیت مبارز هم اعتقادشــان این بود که 
روحانیــت نباید حزبی بشــود و فرا حزبی 
عمل می کردند و میخواستند جنبه پدری 
برای همه افراد داشته باشند. ایشان خودش 
شــخصیت جامع بین یک روحانی سنتی و 

یک متفکر امروزی بود.
عضو هیات  علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
با اشــاره به اخلاق مدار بودن ایشــان ادامه 
داد: حقیقتا ایشــان سیاست اخلاقی را به 
کار می گرفتند، نه اخلاق سیاسی را، بعضی 
مواقع اســامی بعضی افراد مطرح می شد و 
ایشان می گفتند اسم نبرید تا غیبت کسی 
نشــود. الحمدلله کتاب نقطه هــای آغاز در 
اخلاق عملی هم از ایشان منتشر شد، ما هم 
هر شنبه از محضرشان استفاده می کردیم و 
دلهای تشنه دانشجویان از مباحث اخلاقی 
ایشان سیراب می شــد. من هیچ نمونه ای 
ندارم که در زندگی شان جدای از بحث های 
اخلاقی و اخــلاص و زهد و امثــال اینها، 
ایشان کاری صورت داده باشند و اجازه هم 
نمی دادند دانشجویان یا دیگران بخواهند با 

اخلاق سیاسی با موضوعات برخورد کنند.
موضوع دیگر اینکه ایشان واقعا یک سماحت 
طبع و یک بزرگ منشی و بزرگواری خاصی 
داشتند که بالاخره اهل سمحه و سهله بودند 
به معنی واقعی کلمه، هم در رابطه  با اساتید 
و هــم در رابطه  با دانشــجویان، بزرگواری 
خاصی داشــتند. اســاتید مختلفی در این 
دانشــگاه تدریس می کردند و هیچ کس هم 
مانع تدریسشان نمی شــد، اساتیدی چون 
مرحوم دکتر هرمیــداس باوند، دکتر اکبر 
کــه برادرش در دوران شــاه ســناتور بود، 
دکتر بشیریه یا دکتر عبدالکریم سروش. از 
دانشجویان هم همین طور، روزی به ایشان 
گفتم ما در دیانت، اخلاق، معنویت، فضیلت 
و آخرت و این مسائل از شما یاد می گیریم؛ 
ولی اجازه بدهید در مســائل سیاسی مثل 
شــما فکر نکنیم، دیدم یک تغییری کردند 
و گفتند چه می گویید آقای کواکبیان، من 
فکر کردم ناراحت شــده اند ولی گفتند ما 
همین را می خواهیم شما آخرتتان درست 
باشــد اینجا هر طور فکر کردیــد بکنید. 
واقعا برخوردشان با اســاتید و دانشجویان 

همین طور بود.
ویژگی دیگر اینکه ایشــان به  شــدت دل 
مهربانی داشــتند و انســان رئوفی بودند، 

این جمله ایشــان زمانی که وزیر کشور بود 
معروف شد که فرمودند خطاب به منافقین 
که وابسته به امثال صدام و خارجی ها بود، 
جمله اش معــروف بود که گفتــه بود من 
محمدرضا مهدوی هســتم نــه محمدرضا 
پهلوی کــه در تلویزیون هم پخش شــد 
و معنایش ایــن بود که ما قرار نیســت با 

بگیروببند و چوب و چماق برخورد کنیم.
موضــوع بعدی باید به مشــی اعتدالگرایی 
آیت الله  مهدوی کنی اشــاره کنــم؛ اعتدال 
گرایی در وجودشان موج می زد و اهل افراط 

 و تفریط نبودند. 
برخــی افراد می بینیــم حرف های عجیبی 
می زنند کــه خارج از اعتدال اســت، مثلا 
می گویند اگــر نیمی از مردم دنیا هم برای 
حمایت از اسلام از بین بروند مهم نیست، یا 
3۹ نفر از نمایندگان در مجلس امضا کردند 
و خواسته اند که فتوای رهبری برای تولید 
و بکارگیری ســلاح اتمی عوض شود. اینها 

همان افراط کاری هایی است که می بینیم.
ویژگــی دیگر اینکه آیــت الله  مهدوی کنی 
تکلیفگرای به معنای واقعی کلمه بود، واقعا 
ایشــان نتیجه را خیلی مهم نمی دانســت، 
گاهی حتی بعضــی از اصول گرایان هم دل 
ایشــان را خون می کردند ولی ایشان اصلا 

برخــورد نمی کردند با کســانی که حرف 
ایشان را گوش نمی کردند.

واقعا ایشان تابع امام خمینی)ره( بودند که 
امام راحل فرموده بودند من به ایشان ارادت 
داشته و دارم و خواهم داشت. رهبری معظم 
هم همین را تأکید فرمودند و به عنوان یک 
شــخصیت اخلاقی و سیاستمدار صادق از 

ایشان یاد کردند.
شایان ذکر است دکتر کواکبیان، عضو هیات 
 علمی دانشــگاه علامه طباطبایی سخنان 
خود را با توصیه ای به مسئولان دانشگاه امام 
صادق)ع( به پایان رساند: عزیزان بنده زمانی 
که ریاست انجمن فارغ التحصیلان دانشگاه 
امام صادق)ع( بودم لذا درخواستم این است 
که دانشــگاه امام صادق)ع( در راستای آن 
مســیر تحولی که باید در علوم انسانی طی 
شــود چون یک مقداری کمتر ظاهر شده 
یعنی واقعیت این است که بهتر از این باید 
باشــد با توجه به آن ایده هــای والایی که 

آیت الله مهدوی کنی داشتند.
در پایان مراســم رونمایــی از کتاب جدید 
آیت الله  مهدوی کنی با حضور همسر مکرمه 
ایشان و دســت اندرکاران دانشگاه و آقایان 
علی لاریجانــی، غلامعلی حــداد عادل و 

مصطفی کواکبیان برگزار شد.

دبیرکل حزب مردم سالاری در مراسم نکوداشت آیت الله  مهدوی  کنی به مناسبت دهمین سالگرد ارتحال ایشان:

 آیت الله  مهدوی  کنی معتقد بود که روحانیت

باید حالت پدری برای مردم داشته باشد

حداد عادل:

غرب امروز همان غرب وحشی قرون ۱۷تا ۱۹ است
لاریجانی:

صهیونیست های سرکش را سر جایشان می نشانیم
تشــخیص  مجمع  عضــو 
مصلحت نظام بــا طرح این 
پرســش که آیا غرب امروز 
هفدهم،  قــرن  از  متفاوت 
اســت؟  نوزدهم  و  هجدهم 
نداده  رخ  اتفاقی  هیچ  گفت: 
امــروز همان غرب  و غرب 

گذشته است.
به گــزارش ایرنا، غلامعلی حداد 

عادل در آیین نکوداشــت مرحوم آیت الله مهدوی کنی که با حضور دانشجویان و اساتید 
دانشگاه امام صادق در سالن اجتماعات این دانشگاه برگزار شد گفت: مرحوم مهدوی کنی 
یک خلق وخو، عمق ایمان، خردمندی، صفا، اخلاص، پرکاری و خیرخواهی که برای نظام 

داشت و دوست ارزنده ای برای مقام معظم رهبری بودند.
وی بــا بیان اینکه مرحوم مهدوی کنی یک وجــه اجتماعی و مردمی علاوه بر این جنبه 
مبارزاتی و روحانیت فقاهتی و سیاسی داشتند که خیلی مهم است، افزود: مرحوم مهدوی 

کنی یک آخوند مردمی و اهل منبر و محراب بودند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: مومنین، بازاری ها و انقلابی ها همه مرحوم 
مهدوی کنی را قبول داشــتند و ایشان در کار بزرگ مانند تاسیس دانشگاه موفق و مورد 

اعتماد بود.
حدادعادل با بیان اینکه یک کار مهم بزرگی که آیت الله مهدوی کنی انجام داد، تاســیس 
دانشگاه امام صادق )ع( بود، اظهار کرد: به درستی تشخیص داده بود که کار انقلاب بدون 

نیروی انسانی مومن و دانشمند سامان نمی گیرد.
وی تصریح کرد: این دانشــگاه یک خزانه نیرو برای انقلاب اسلامی شد. بنده که ۶۱ سال 
دانشجوی دانشگاه تهران هستم و هنوزم خودم را دانشجوی دانشگاه تهران میدانم با جرات 
عرض می کنم دانشــگاه امام صادق )ع( که به همت آیت الله مهدوی کنی تاســیس شده 

موفق ترین تجربه آموزش عالی پس از انقلاب است؛ این یک واقعیت است.
مشــاور مقام معظم رهبری در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینکه ما در غرب شناسی 
از دورانی به نام دوران استعمار به جهان خواری غرب یاد می کنیم، گفت: از قرن شانزدهم 
بعد از رنســانس، غربی ها تفاوت صنعتی و اقتصادی پیدا کردند و به جان کشورهای دیگر 
افتادند. اسپانیایی ها و پرتغالی ها ابتدا به ایران آمدند، سپس به چین رفتند. انگلیسی ها از 

همه بدتر بودند؛ چین و هند را گرفتند و فرانسوی ها نیز چنین کردند.
حدادعادل افزود: تاریخ اســتعمار برای شما روشن اســت و می دانید با آفریقا و آسیا چه 
کردند، حتی در آمریکای لاتین. اما غربی ها طوری وانمود می کنند که گویی غرب امروز با 
غرب قرن هفدهم، هجدهم و نوزدهم فرق کرده است. انگار دیگر استعمارگری نمی کنند و 
کشورها مستقل اند، پرچم و قانون اساسی و سرود ملی دارند، در سازمان ملل کرسی دارند 

و دیگر آن کشتارها تمام شده است.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: بنده به عنوان یک معلم فلسفه همیشه از خودم 
می پرســم چه اتفاقی در دنیای غرب افتاده که ما بــاور کنیم، غرب امروز متفاوت از قرن 

هفدهم، هجدهم و نوزده است!
حدادعادل با بیان اینکه من به شما دانشجویان می گویم هیچ اتفاقی نیفتاده است و هیچ 
پیغمبری در این ۵۰۰ ســال دینی برای دنیای غرب نیاورده که بگوییم تفکر انسان غربی 
امروز را از لحاظ اصولی و بنیادی با انســان قرن شــانزدهم و هفدهمی که چهره خشــن 

استعماری دنیا بودند متفاوت کرده است.
وی افــزود: آنچــه امروز می بینید یک روکــش و لعاب بر همان روحیــه جهان خواری و 
اســتعمارگرانه قرون گذشته اســت، که تحت عناوینی مانند سازمان ملل، بانک جهانی، 
دادگستری لاهه و حقوق بشر ظاهر شده است. آنچه در غزه و فلسطین مشاهده می کنید، 
همان باطن استعماری است که آشکار شده و انقلاب اسلامی در چنین دنیایی معنا پیدا 

می کند.
رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با بیان اینکه ما از شهادت سرداران و از شرارت رژیم 
صهیونیســتی بسیار ناراحتیم،گفت: اما باید یادمان باشد که این اسرائیل، که بیش از یک 
سال است می جنگد و هنوز در زمین هیچ استقراری پیدا نکرده، همان اسرائیلی است که 

در ابتدای انقلاب، دو ساعته خود را به بیروت رساند.
حدادعادل تاکید کرد: این همان اسرائیلی است که در جنگ ۱۹۶۷، شش کشور عربی را 
که یکی از آن ها به رهبری عبدالناصر بود، شکســت داد. اما امروز، یک مشت مردم، بدون 
دولتی مثل حماس و حزب الله، یک سال در برابر آن مقاومت می کنند و این نتیجه انقلاب 
اســلامی و پیام آن است، همچنین حاصل مجاهدت بزرگانی چون آیت الله مهدوی کنی 

است که پایه های انقلاب را محکم کردند.

تشــخیص  مجمع  عضــو 
گفت:  نظــام  مصلحــت 
اسلامی  جمهوری  مسئولان 
امنیت ملی  از  بودند  موظف 
طراحی  مقابل  در  کشــور 
دشمن اقدام کنند و محکم 
صهیونیست های  و  بایستند 
جایش  ســر  را  ســرکش 

بنشانند.
به گزارش ایرنا، علی لاریجانی عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در آیین نکوداشــت 
آیت الله مهدوی کنی که در دانشگاه امام صادق)ع( برگزار شد، در بیان تحلیلی از شرایط 
منطقه، گفت: یکی از ویژگی هایی که ما در چند ماه اخیر با آن مواجه هســتیم ســرعت 
حوادث در منطقه اســت که در گذشــته کمتر نظیر آن را دیدیم. گاهی انسان احساس 
می کند، همین اقدامات شــرم آوری که دشــمن در سال های قبل ظرف چند سال انجام 

می داد در زمانه فعلی ظرف چند روز در حال انجام است.
وی افزود: برخی از مفسرین سیاسی در غرب این امر را به عامل تندروی و خشونت گرایی 
نتانیاهو ربط می دهند، اما من معتقدم موضوع عمیق تر است و طراحی غرب با فرماندهی 

آمریکا برای تغییرات استراتژیک در منطقه، این وضعیت را به وجود آورد.
مشاور مقام معظم رهبری سپس در بیان پاسخ به این سوال پرداخت که گاه گفته می شود 
اگر حماس چنین اقدامی نمی کرد، این بحران به این شــکل ایجاد نمی شد، تصریح کرد: 
البته در شــرایط فعلی نمی شود یک پاســخ دقیق به این سوال داد چون احتیاج به زمان 
دارد تا مســائل پشت پرده مشخص شــود. اما نکته این است که اقدام حماس برای رژیم 
صهیونیســتی واکنشــی ایجاد کرد، اما از آنجا که همواره باید بین عمل و عکس العمل 

تناسبی وجود داشته باشد، اما واکنش رژیم تناسبی با اقدام حماس ندارد.
لاریجانی با اشاره به ماجرای انفجار پیجرها در لبنان، تاکید کرد: آنچه رژیم صهیونیستی در 
ماجرای پیجرها انجام داد، معلوم شد ۱۵ سال روی این پروژه کار کردند و در چهار کشور 
شرکت هایی تاســیس کردند که این مواد منفجره را با دقت زیاد در داخل باتری پیجرها 
کار بگذارند و یــک روکش برای آن ایجاد کردند که بتواند از »ایکس ریل ها« عبور کند و 
مشخص نشــود لذا طراحی طولانی ۱۵ ساله داشتند و همین معلوم می کند که داستان 

مربوط به این چند ماه اخیر نیست.
مشاور مقام معظم رهبری افزود: مسئله ای که اسرائیل در پس این حوادث دنبال می کرد، 
چندی پیش در کلام نتانیاهو علنی شد. او گفت »تغییرات عمده« در منطقه مدنظر ماست. 
این باید مدنظر صاحب نظران داخلی باشد که »تغییرات عمده« عمدتاً به ایران برمی گردد 
چون اعراب منطقه از قبل به اسرائیل تعظیم کرده بودند. لذا مسئولان جمهوری اسلامی 
موظف بودند برای حفظ امنیت ملی کشور در مقابل طراحی دشمن اقدام کنند و محکم 

بایستند و اسرائیل سرکش را سر جایش بنشانند.
لاریجانی با اشــاره به این ســوال که چرا ایران از مقاومت حمایت کرد که به دشــمنی با 
اسرائیل بیانجامد؟ اظهار کرد: اولاً مقاومت به دست ایران ایجاد نشد. این یک جریان عمیق 
و ریشه دار در منطقه است که اتفاقاً به خاطر رفتار تندروانه و سلطه طلبانه آمریکا و غرب 

به وجود آمد. 
وی اضافه کرد: بنابراین به صورت مبنایی ربطی به ایران نداشت حتی تشکیل حزب الله هم 

پس از اشغال لبنان توسط اسرائیل انجام گرفت.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، مقاومت در عراق و یمن را نیز در واکنش به حمله 
آمریکا به عراق و حمله عربستان به یمن عنوان کرد و گفت: چرا ایران از جریان مقاومت 
حمایــت می کند، دلایل مختلف دارد. اولاً موضوع به امنیت ملی ما و منافع ملی ما ربط 

دارد. 
لاریجانی تاکید کرد: البته برداشــت های راهبردی و منافع راهبردی گاهی ممکن است با 
برخی هزینه های تاکتیکی همراه باشد. دوراندیشی در حکمرانی آن است که برداشت های 
راهبردی در ساده انگاری امور تاکتیکی نادیده گرفته نشود. موضوعی که ایالات متحده بعد 

از ۱۱ سپتامبر و عملیات علیه عراق بارها مطرح کردند.. 
وی اضافــه کرد. اگر تلاش های مقاومت و حمایت های ایران نبود آنها در ســال های قبل 
تغییــرات راهبردی در منطقه را انجام داده بودند. مثل نظریه«خاورمیانه جدید« که وزیر 

خارجه آمریکا مطرح کرد. 
رئیس سابق مجلس شورای اسلامی گفت: ایران به دنبال جنگ نیست ولی به دنبال دفاع 
شرافت مندانه و قوی است. حوادث اخیر گرچه خیلی هم تلخ است، اما باید توجه کرد که 
ایران در این مقطع راهی جز ایستادگی انقلابی و البته عاقلانه ندارد و باید به وحدت درونی 

برای صیانت از منافع ملی توجه تام داشته باشد.


